

CODEX ALIMENTARIUS COMMISSION



Food and Agriculture
Organization of the
United Nations



World Health
Organization

Viale delle Terme di Caracalla, 00153 Rome, Italy - Tel: (+39) 06 57051 - E-mail: codex@fao.org - www.codexalimentarius.org

Agenda Item 14

CAC47/CRD27

Original Language Only

JOINT FAO/WHO FOOD STANDARDS PROGRAMME

CODEX ALIMENTARIUS COMMISSION

Forty-seventh Session

Geneva, Switzerland, CIG

25-30 November 2024

ELECTION OF THE CHAIRPERSON AND VICE-CHAIRPERSONS, MEMBERS OF THE EXECUTIVE COMMITTEE ELECTED ON A GEOGRAPHICAL BASIS AND APPOINTMENT OF COORDINATORS

(CX/CAC 24/47/24)

(Comments of Benin, El Salvador, Rwanda)

Benin

Contexte :

Le Président actuel et ses Vice-présidents ne sont pas rééligibles à leurs postes respectifs, ayant été élus à la CAC44 et exerçant ainsi trois mandats ordinaires (2021-2024). Les Vice-présidents sont néanmoins éligibles à l'élection au poste de Président. Le Dr Allan Azegele (Kenya) est l'un des trois Vice-présidents actuels de la CAC.

La CAC46 (2023) a élu/réélu par consentement général les membres actuels du Comité exécutif sur une base géographique pour la période allant de la fin de la CAC46 à la fin de la deuxième session ordinaire suivante de la Commission (CAC48). Par conséquent, aucune élection n'est prévue pour les membres du Comité exécutif sur une base géographique lors de la CAC47. Néanmoins, les premiers sont éligibles à l'élection au poste de président ou de vice-président.

Le Dr Allan Azegele (Kenya) brigue le poste de président de la CAC et, jusqu'à présent, il est le seul candidat connu. Il faut noter qu'un seul pays africain a occupé le poste de président de la Commission du Codex Alimentarius qu'une seule fois ; le Dr Claude John Shara Mosha (RIP) de Tanzanie qui a été le 15e président de la Commission (2006-2008).

Cinq (5) membres du Codex ont jusqu'à présent manifesté leur intérêt à briguer le poste de vice-président, à savoir le Canada, la Chine, l'Équateur, la Jordanie et l'Arabie saoudite.

Position :

La République du Bénin soutient la candidature du Dr Allan Azegele au poste de Président de la Commission du Codex Alimentarius.

En ce qui concerne les postes des trois vice-présidents, les critères suivants sont essentiels pour le vote

1. Expérience avérée dans le travail sur le Codex et la sécurité sanitaire des aliments ;
2. La nécessité de vice-présidents capables d'apporter un soutien solide au président du Codex et ayant le potentiel d'assumer le rôle de président à l'avenir ;
3. Une approche équilibrée de la représentation géographique, en mettant l'accent sur la diversité des sexes pour assurer une plus grande représentation des femmes ;
4. Indépendance et capacité à prendre des décisions réfléchies et autonomes.
5. Reconnaissance des partenariats régionaux de longue date de l'Afrique au sein du Codex.

El Salvador

Se apoya la nominación a la candidatura del Sr. Allan Azegele de Kenia para la presidencia de la CAC, el apoyo al nombramiento de Costa Rica a representante de criterio geográfico y se apoya el nombramiento de Uruguay como Coordinador para América Latina y el Caribe.

Rwanda

Section or Paragraph	Nature of comment (Indicate whether technical or editorial)
Paragraph 1.1-7.5	General
Comment/Proposed Changes	
<p>Rwanda takes note of the following, concerning the elections:</p> <ul style="list-style-type: none"> – The present Chairperson, Mr Steve Wearne (United Kingdom) is not eligible for re-election as Chairperson of the Commission, having been elected at CAC44 and thus having already served for three regular terms (2021-2024). – The present Vice-Chairpersons, Mr Allan Azegele (Kenya), Mr Raj Rajasekar (New Zealand), and Mr Diego Varela (Chile), are not eligible for re-election as Vice-Chairpersons, all having been elected at CAC44 and thus having already served for three regular terms (2021-2024). The Vice-Chairpersons are, nevertheless, eligible for election to the position of Chairperson of the Codex Alimentarius Commission. – CAC46 (2023) elected/re-elected by general consent the following Members of the Executive Committee on a geographic basis for the period from the end of CAC46 to the end of the second succeeding regular session of the Commission (CAC48): <ul style="list-style-type: none"> • Africa: Morocco (Kingdom of) (elected); • Asia: India (elected); • Europe: Finland (re-elected); • Latin America and the Caribbean: Costa Rica (elected); • Near East: Iran (Islamic Republic of) (re-elected); • North America: Canada (re-elected); • South-West Pacific: Vanuatu (re-elected) – Therefore, no elections are currently scheduled for these positions at CAC47. Members elected on a geographical basis are, nevertheless, eligible for election to the position of Chairperson or Vice-Chairperson of the Codex Alimentarius Commission. – The nomination periods for the election of Chairperson, Vice-Chairpersons and Member elected on a geographical basis are only open at the Commission session in accordance with Table 1 of CX/CAC 24/47/24. <p>The table also gives the times for elections by secret ballot should there be more than one candidate per elective position</p>	